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“Volem llançar un missatge d'a-
larma perquè s'està produint un
nou cicle especulatiu. Pugen els llo-
guers mentre el nivell de renda de
la població no ha millorat”. Són pa-
raules d’Ada Colau pronunciades
el passat mes de març.  L’augment
dels preus de lloguer a la ciutat és
una evidència. Ara bé, estem da-
vant d’un nou cicle especulatiu, tal
com deia l’alcaldessa?

“La situació del mercat de llo-
guer a Barcelona és preocupant, ja
que la demanda i l’oferta no avan-
cen al mateix ritme”. Qui fa el diag-
nòstic és Montse Pareja, professora
d’Economia i investigadora de la
Universitat de Barcelona i espe-
cialista en el mercat de lloguer. Tot
i això, Pareja afegeix que actual-
ment “no podem parlar d’un boom
com el d’abans de la crisi  perquè
el 2001 creixien l’oferta i els preus,
però ara no és el cas, ja que el mer-
cat de lloguer no creix”. 

Del que sí que no hi ha dubte
és de l’augment de preus.  El 2015
van créixer al conjunt de la ciutat
un 7% segons un informe de l’A-
gència de l’Habitatge i al llarg d’a-
quest 2016, tal com recull el de-
partament d’Estadística de l’A-
juntament, els preus han aug-
mentat un 2,4%  en comparació als
del quart trimestre del 2015.

QUINS SÓN ELS MOTIUS?
“El mercat de lloguer a Barcelona
ha estat històricament reduït”,
aclareix Pareja. Aquesta experta en
el mercat de lloguer també apun-
ta altres causes: “Un dels proble-
mes és que no tenim gaire habi-
tatge social que cobreixi les ne-
cessitats de sostre de determi-
nats col·lectius i aquesta funció l’ha
assumit el mercat de lloguer.
També cal recordar que Barcelo-
na és una ciutat particular perquè
no hi ha sòl en abundància”. 

Qui també fa un diagnòstic
semblant és Josep Ràfols, el pre-
sident de la Cambra de la Propie-
tat Urbana de Barcelona. Ràfols,
que alerta que el 2017 es podrien

superar els preus d’abans de la cri-
si, apunta la “pràctica inexistència
d’un parc públic de lloguer social
que fa que les tensions es carreguin
al mercat privat” i recorda que “per
fer créixer el parc de lloguer s’han
de donar garanties als inversors”.
Sobre aquesta qüestió, l’Ajunta-
ment ha anunciat que té previst
aprovar un pla que ha de perme-
tre que els 200 habitatges a l’any
dedicats a lloguer social passin a ser
1.000. 

REGULAR EL MERCAT?
Una altra qüestió que hi ha al da-
munt la taula, plantejada per l’A-
juntament, és la regulació dels
preus del lloguer. “Volem imitar
iniciatives impulsades a Berlín, i es-
pecialment a París, on la regulació
del mercat de lloguer és un èxit”,
explicava el regidor d’Habitatge,
Josep Maria Montaner, a princi-
pis de juliol. L’aplicació de la me-
sura, però, s’entreveu complicada,
ja que l’Estat té les competències
en la matèria. 

“El control de preus té, histò-
ricament, efectes negatius”, re-

corda la professora Pareja. Tot i
això, afegeix que “actualment po-
dria tenir sentit en determinats ba-
rris, ja que el mercat no ho pot re-
soldre tot”. Qui no ho veu gens clar
és el president de la Cambra de la
Propietat Urbana. “És poc eficient
per solucionar els problemes”,
considera Ràfols, que  afegeix que
“la situació de Berlín i París no té
res a veure amb Barcelona. La pri-
mera és una ciutat subvencionada
i amb molt de sòl i la segona té uns
preus més alts que no admeten
comparació amb Barcelona”.

SINDICAT DE LLOGATERS
En el debat sobre el lloguer dels
preus dels pisos ha aparegut una
altra derivada: la possibilitat de cre-
ar un sindicat de llogaters. Tindria
com a objectiu pressionar les ad-
ministracions per, entre altres co-
ses, demanar topalls al lloguer. La
idea la impulsa l’Observatori DESC
i la seva directora, Irene Escori-
huela, explica que “ha augmentat
la gent que s’adreça a nosaltres
amb problemàtiques relaciona-
des amb el lloguer”. Afegeix que, si

en algun moment té sentit plan-
tejar una cosa així és ara, perquè “hi
ha una desprotecció molt forta dels
inquilins, abusos dels propietaris
amb temes com les fiances o les
obres...”. La creació d’aquest sin-
dicat es troba en la seva fase inicial.
Els seus impulsors han celebrat
tres reunions, una de les quals amb
la presència el secretari  general del
sindicat internacional de lloga-
ters, Magnus Hammar.

PREUS AL DISTRICTE
En el cas de Sants-Montjuïc, l’e-
volució en els darrers dos anys i
mig, segons el departament d’Es-
tadística del consistori, ha estat la
següent. El primer trimestre del
2014 el preu mitjà d’un lloguer
era de 587 euros, mentre que
aquest preu va passar a 597 euros
un any més tard. D’aquests 597
del primer trimestre del 2015 es
va passar als 622 euros del primer
trimestre d’enguany i en el segon
trimestre la xifra ha pujat fins als
664 euros. És a dir, en aquest pe-
ríode de temps l’augment del
lloguer ha estat d’un 11,6%.

Una nova bombolla?
» El preu de lloguer dels pisos a la ciutat podria arribar l’any que ve al nivell d’abans de la crisi

» L’opció de regular el mercat té partidaris i detractors i es comença a gestar un sindicat de llogaters

Albert Ribas
SANTS-MONTJUÏC

El preu de lloguer dels pisos a la ciutat ha experimentat un fort creixement des del 2014. Foto: Arxiu
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Parlen els
veïns

Laia
“Si comparo els
preus que es pa-
guen, crec que en el
meu cas és un preu
bastant just, ja que
visc a Barcelona i no
visc en una mala

zona. El problema és que els lloguers co-
mencen a pujar i  potser estaria bé que es
reguléssin d'alguna forma.”

Marcos
“No em sembla just
el que pago pel llo-
guer. No em sem-
bla normal que el
que pago de lloguer
representi més de
la meitat del meu

salari, i sé que passa en molts més casos,
ni que estigui per sobre del salari mínim
interprofessional.”

Montse
“Crec que no. Els
preus del lloguer i
de la vida s’han dis-
parat moltíssim úl-
timament. És cert
que no tinc cap
queixa del barri on

visc, però crec que les quantitats que de-
manen per viure a la majoria de llocs de
la ciutat són desproporcionades.”

Dani
“Hi ha molts fac-
tors a tenir en
compte. Vivim en
una zona molt tran-
quil·la, ben comu-
nicada i amb tots
els serveis necessa-

ris. Suposo que a cadascú, amb el salari
que tingui, li semblarà més o menys just.
En el meu cas sí que ho és.” 

Creus que el que pagues de lloguer pel teu pis és just?
per Pau Arriaga

@franceschoms: “Han guanyat al Con-
grés la votació del suplicatori, però no
aplacaran a Catalunya el nostre projecte
democràtic”.

Un diari plural

per @ModernetdeMerda    

4Obrir portes, tancar portes

Molts estarem d'acord que el dia
12 d'octubre, el del famós espec-
tacle de pirotècnia a l'ajunta-
ment de Badalona, no va ser el
dia més brillant de l'indepen-
dentisme.

Tampoc va ser-ho el 4 de
novembre, quan ordes de cata-
lans pujaren esperitats cap a
Berga per donar suport a una al-
caldessa detinguda pels Mossos
per una qüestió de banderes i de-
claracions. Ha tingut dies millors,
la cosa. Ha tingut dies molt mi-
llors.

De fet, de tot allò no fa pin-
ta que n'hàgim tret res gaire po-
sitiu. Ara mateix no tinc el
comptador d'independentistes
a mà, però és molt possible que
durant aquest període de temps
no hagi augmentat gaire la xifra
total. És més, és probable que
hagi disminuït una mica. Segur
que hi ha molts adherits de
nova fornada que, amb bon cri-
teri, han optat per plegar les ve-
les recentment desplegades
quan els ha semblat que al final
tot plegat anava només de sím-
bols i de pàtries. Perquè la imat-
ge que està transmetent el pro-

cés aquestes últimes setmanes
és aquesta, la d'un moviment
distret amb estelades i diades
nacionals.

Com que l'independentis-
me va sobrat de vots, però, ara
valora la possibilitat de tornar a
viure una jornada com les dues
anteriors, amb una obertura
massiva d'ajuntaments el prò-
xim 6 de desembre. Perquè la
Constitució no és la nostra Cons-
titució, perquè aquest dia no te-
nim res a celebrar, i totes aques-
tes proclames que, siguin mo-
ralment certes o no, tan bé acos-
tumen a funcionar sempre per
sumar fans a la causa.

Sí, anem llençats. Ens està
anant tot tan bé, tenim una es-
tratègia tan ben parida i disse-
nyada, hem patit tan poc desgast
aquests últims mesos, que con-
tinuarem incidint una estona
més en el tema de les banderes,
dels dies simbòlics i de la part
més sentimental del procés, a
veure si així acabem de seduir
tota aquella gent que caldria se-
duir abans del setembre. Això sí,
almenys haurem demostrat que
som independentistes de veritat,

que no ens deixem aixafar en cap
cas. I tant.

En comptes de desobeir for-
tament en aquells punts que et
dignifiquen com a país i que se-
rien socialment acceptats i aplau-
dits (des de desnonaments i fins
a l'acollida de refugiats, passant
per pobreses energètiques), pre-
ferim començar per les engru-
netes del cor. Aquelles petiteses
que no aporten res al debat (si en-
cara no tens les grans estructures
fetes, quin sentit té començar a
encarar-te amb l'Estat per qües-
tions secundàries i no populars)
i que ensenyen la part menys
atractiva del procés, la més im-
pulsiva i nacional, a la vegada que
deixen de banda els motius so-
cials i econòmics que han arros-
segat tanta gent fins aquí.

Que cadascú faci el que cregui
oportú, Déu nos en guard de dir
a la gent què pot fer i què no. Però
potser al final, de tant voler ob-
rir les portes dels ajuntaments per
simbolismes, estarem tancant
sense adonar-nos-en les portes
del procés a moltes persones
que tenien l'esperança d'entrar-
hi per motius ben diferents.

4Fum, fum, fum!
per Jordi Lleal

Atenció, catalanets díscols! El PP
ha transmutat! A partir d’ara,
portaran a terme una campanya
d’aproximació del poder de Ma-
drid a Catalunya i així obrir un
nou curs amb empatia i mà es-
tesa. Ho faran portant el Senat
a Barcelona (Uf!); Soraya Sáenz
de Santamaria tindrà despatx a
la delegació del govern, allà al
carrer Mallorca (Oidà); es farà
un consell de ministres a Pe-
dralbes (com en temps d’en
Franco); ens posaran la pasta-
naga als morros (mentre conti-
nuaran les bastonades, per part
dels tribunals, a l’esquena); ens
convidaran a una cassola de
llenties amb xoriço (a veure si
ens deixem comprar); parla-
ran català en la intimitat (Aznar
ja ho feia); canvi de cromos,
l’Enric Millo per la Llanos de
Luna (fantàstic); veuran partits
a la llotja del Barça (Hum);
aprendran a ballar sardanes

(tots són pops); posaran arbres
de Nadal, de color blau, a les pla-
ces dels ajuntaments (com feia
en Xavier Garcia a Badalona)... 

Sabem que, per les dates
de Nadal, els cors s’estoven. És
temps de pau i de perdó, de re-
unir-se les famílies al voltant d’u-
na taula, amb absoluta germa-
nor, pensin com pensin políti-
cament. Cantarem nadales al
peu del pessebre i tot seran
flors i violes per a una nova re-
lació entre Catalunya i Espanya.
És com programar un miratge,
per entabanar uns quants cata-
lans que no tinguin gaire clar
quina posició prendre davant
l’alternativa, de si donen suport
a la secessió o es passen al bàn-
dol unionista, posant una es-
pessa cortina de fum als ulls dels
indecisos, amb unes conces-
sions més o menys apetitoses, a
veure si piquen l’esquer. Ara és
Nadal. Fum! Fum! I més Fum!     

Un diari participatiu

@dianacoromines: Aquesta xerrameca
sobre la invasió que suposa el Black Fri-
day (com si les rebaixes nostrades fossin
una tradició a preservar) ratlla el ridícul.

@EnricMillo: Agradezco profundamente
la confianza del Presidente @marianorajoy
al nombrarme Delegado del Gobierno de
España en Catalunya. Es un gran honor.

Opinió en 140 caràcters
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L’avinguda de la Reina Maria
Cristina, a Montjuïc, va ser l’es-
cenari el passat dia 13 de no-
vembre d’una nova demostració
de força de l’independentisme.
En aquest cas, per defensar els
càrrecs electes independentis-
tes investigats per la justícia i de-
nunciar la judicialització del pro-
cés independentista.

Sota el lema ‘Per la demo-
cràcia. Defensem les nostres ins-
titucions’, 80.000 persones, con-
vocades per l’ANC, Òmnium
Cultural i l’AMI,  van sortir al ca-
rrer per tornar a demostrar el
múscul social que té l’indepen-
dentisme. La jornada va comen-
çar amb el recordatori de les 24
lleis acordades pel Parlament
que han estat suspeses pel Tri-
bunal Constitucional des de l’any
2010. També es van anomenar
diferents càrrecs electes que es-
tan sent investigats per la justí-
cia espanyola, al mateix temps
que es va recordar que hi ha
oberts 407 processos judicials
que impliquen les institucions ca-
talanes.

Durant l’acte, els líders de les
principals entitats independen-
tistes van fer una contundent de-
fensa de les institucions i la clas-
se política independentista. La
primera va ser la presidenta de
l’AMI, Neus Lloveras, que va
avisar que “no permetrem que
ataquin els nostres càrrecs elec-
tes i les nostres institucions”.
“Quan n’ataquen un, els ata-
quen a tots”, va advertir.

Al seu torn, el president
d’Òmnium, Jordi Cuixart, va fer
una crida a l’independentisme a
“preparar-se” perquè aviat co-
mençarà “l’hora de la mobilitza-
ció permanent”. Cuixart, amb
un discurs clar i combatiu,  tam-
bé va afegir que “ja no està en joc
la independència, sinó la demo-
cràcia i el nostre futur com a na-
ció”. “No tenim por”, va exclamar
entremig dels aplaudiments del
públic.

D’entre els caps visibles de les
entitats, el president de l’ANC,
Jordi Sànchez, va ser l’últim en
agafar la paraula. Sànchez, en la
línia de Lloveras i Cuixart, va fer
una defensa rotunda dels cà-
rrecs electes i va avisar que els in-
dependentistes no tenen previst
aturar les seves reivindicacions
sigui quin sigui l’escenari polític.
“Continuarem fins al final, i sor-
tirem de nou al carrer, quan cal-
gui, on calgui i els dies que cal-
gui”, va assegurar Sànchez, que
va afirmar que “el temps dels
dubtes i les renúncies s’ha acabat
per sempre més”. El president de

l’ANC, que va voler remarcar la
importància de la unitat d’acció
independentista, va concloure
el seu parlament instant la gent
a seguir “insubornablement de-
cidits a fer néixer la República
Catalana”. 

PARLEN ELS POLÍTICS
La concentració també va aple-
gar molts dels càrrecs investigats,
com ara la presidenta del Parla-
ment, Carme Forcadell; l’expre-
sident de la Generalitat, Artur
Mas; els exconsellers Francesc
Homs, Irene Rigual i Joana Or-
tega; els regidors de la CUP,
Joan Coma (Vic) i José Téllez
(Badalona), i l’alcaldessa de Ber-
ga, també de la CUP, Montse
Venturós.

Durant el seu parlament,
Forcadell va subratllar que l’ac-
te simbolitzava la “defensa de la
democràcia”, mentre que Mas es
va comprometre a deixar-se “la
pell per aquest país”. Des de la
CUP,  per la seva banda, van fer
una defensa de la llibertat d’ex-
pressió i la desobediència.  

L’acte va reunir bona part de la classe política independentista. Foto: ANC

L’independentisme exhibeix
múscul a Maria Cristina

» El 13N reuneix 80.000 persones a Montjuïc en defensa dels càrrecs
electes i en contra de la judicialització del procés independentista

El districte es bolca contra
la violència masclista

IGUALTAT4Demà passat se ce-
lebra el Dia Internacional per a
l’Eliminació de la Violència Vers
les Dones i el districte mostrarà
el seu rebuig a aquesta xacra
amb la programació de dife-
rents actes. De fet, dilluns ja es
van posar en marxa.

Diferents equipaments del
districte programen diverses
activitats que s’allargaran fins al
9 de desembre. Divendres, a
partir d’un quart de sis de la tar-
da, es farà un acte de reconei-
xement a la plaça de la Marina
de totes les dones mortes durant

el 2016 a mans de les seves pa-
relles, exparelles i familiars. La
Taula de Dones de la Marina
serà l’encarregada de la lectura
d’un manifest. Una estona més
tard, a les set de la tarda, el Cen-
tre Cívic de Font de la Guatlla
acollirà l’acte ‘Ni una menys’, on
es mostrarà el rebuig a la vio-
lència contra les dones.

Alguns dels actes destacats
del programa seran la perfor-
mance ‘Ramon’ de dissabte al
Mercat de la Marina o la repre-
sentació de l’obra ‘#Vindica-
cions’ al Centre Cívic El Sortidor.

El Teatre de Sant Medir recorda
la figura de Montserrat Roig

HOMENATGE4El Teatre de Sant
Medir, de la Bordeta, va acollir el
passat dia 10 de novembre un acte
de commemoració del 25è ani-
versari de la mort de l’escriptora
i periodista Montserrat Roig.

L’acte, organitzat per Òm-
nium Sants-Montjuïc, va omplir
el teatre en una jornada especial-
ment emotiva. El president d’Òm-
nium, Jordi Cuixart, va ser l’en-
carregat de recordar la figura de
Roig, que va descriure com a
“més vigent que mai”. El president
d’Òmnium va recordar que Roig
“va fer de mantenidora del Premi

Amadeu Oller en aquest mateix te-
atre”, al mateix temps que es va
mostrar segur que “si la Montse-
rrat estigués entre nosaltres, no
defalliria de seguir amb aquesta te-
nacitat, lluita i compromís”.

Un dels dos fills de Roig, Ro-
ger Sempere, també va ser a l’ho-
menatge. Sempere va definir la
seva mare com “una intel·lectual
i una dona d’acció”. Tampoc hi van
faltar Betsabé Garcia, autora de la
biografia de Roig, ‘Amb uns altres
ulls’, i la periodista santsenca Lali
Feliu, que va llegir una selecció de
textos de l’escriptora i periodista.

Can Vies | CiU vol que s’investigui la “inacció” del consistori
El grup municipal de CiU ha demanat a l’Oficina de Transparència i Bones Pràctiques de 

l’Ajuntament que investigui el que defineix com a “inacció” del govern municipal davant les “il·le-
galitats a Can Vies”. CiU considera que està acreditat que Can Vies està “ocupat il·legalment per

diferents persones i grups que estan fent obres i activitats amb contraprestació econòmica”.  

Redacció
MONTJUÏC
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Justin Bieber fa vibrar 
un Palau Sant Jordi a vessar

CONCERT4El Palau Sant Jordi
va acollir ahir el concert de Jus-
tin Bieber enmig de la passió
desfermada que aquest músic
canadenc va aixecar entre els
seus incondicionals, alguns dels
quals havien fet cua durant set-
manes, i fins i tot mesos, per
veure’l de ben a prop.

El jove cantant canadenc de
només 22 anys, en plena gira eu-
ropea -batejada com a Purpose
World Tour i va arrencar el 14
de setembre a Berlín-, va arribar
a un Sant Jordi ple a vessar per
presentar el seu disc Purpose
(2015), el millor treball de la
seva carrera musical. El concert,
que va durar aproximadament

unes dues hores, va permetre
que el públic gaudís de can-
çons noves com What do you
mean, Love Yourself, Purpose o
No Pressure.  Bieber, però, tam-
bé va incloure en el seu repertori
temes més antics destacats com
ara Baby, As Long As You Love
Me, Hold Tight o Boyfriend.

Al llarg del concert va quedar
clar que Bieber és un dels mú-
sics amb més capacitat d’atrac-
ció del planeta. Els seus fans, co-
neguts com a beliebers, tardaran
a oblidar un concert que segu-
rament refermarà la seva passió
per aquest músic que aixeca
passions i que no deixa indife-
rent ni  a admiradors ni a crítics.

El segon tinent d’alcalde de l’A-
juntament i responsable de l’à-
rea de Cultura, Jaume Collboni,
va anunciar dimarts passat du-
rant la comissió de Cultura que
el nou teatre Arnau s’inaugura-
rà el 2019 o, com a molt tard, el
2020.

Segons va avançar La Van-
guardia, Collboni no va detallar
com serà el nou equipament
cultural i es va limitar a assen-
yalar que es tractarà d’un “espai
escènic útil”. Durant la comis-
sió, Enric Torrellas, el cap de
projectes arquitectònics de l’Ins-
titut de Cultura de Barcelona
(Icub), va detallar el mal estat en
el qual es troba l’edifici, cosa que
provoca que només hi pugui ac-
cedir bombers i tècnics.

Per la seva banda,  segons la
mateixa informació de La Van-
guardia, l’oposició va demanar
al govern que no enderroqui
del tot l’Arnau i en conservi tot
el que sigui possible. Uns dies
abans, CiU ja havia registrat un
prec a l’executiu on li recordava
que el teatre “està catalogat amb
el nivell C, que impedeix el seu

enderroc, sigui total o parcial, i
que en qualsevol cas exigeix la
conservació dels elements pro-
tegits a la fitxa urbanística”.
Durant la comissió, el regidor de
CiU, Jaume Ciurana, va apostar
per una “rehabilitació integral”
i va posar com a exemples de ca-
sos que no ha calgut enderrocar
“la sala Beckett o el mercat de
Sant Antoni”.

En la mateixa línia de CiU es
va moure ERC. Juanjo Puig-
corbé es va preguntar el se-
güent: “Tiraran a terra l’últim
teatre de barraca de Barcelo-

na?”, per tot seguit afegir que
“és història de Barcelona i volem
un informe complementari que
digui quines parts de l’edifici es
podrien conservar”.

A banda del debat sobre
l’enderrocament, el procés par-
ticipatiu per dissenyar el futur
espai continua el seu curs. En
el procés hi participa la plata-
forma Recuperem l’Arnau,
mentre que Salvem el Teatre
Arnau va anunciar que es reti-
rava del procés quan l’Ajunta-
ment va anunciar que l’edifici
s’havia d’enderrocar.

L’Arnau, motiu de controvèrsia entre govern i oposició. Foto: Línia Sants

Collboni diu que el nou Arnau
s’inaugurarà el 2019 o el 2020

Redacció
EL POBLE-SEC
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Associació de Comerciants

Creu Coberta
Aquest dissabte 26 de novembre, la comunitat xinesa té
una cita al Meeting Point Creu Coberta. Es tracta d’una
celebració molt esperada, en la qual es faran diversos ta-
llers de manualitats per adults i infants i hi haurà música i
danses típiques. Us hi esperem a partir de les 12 del migdia.

El Meeting Point Creu Coberta és un espai on la in-
terculturalitat hi té molt de pes i és per això que animem
totes les cultures del món que hi tinguin presència. Co-
neixent-nos, fomentem la convivència, el respecte i l’in-
tercanvi cultural.

Quan es va fundar l’Associació?
L’any 2008 vam creure que era important que un col·lectiu
important de xinesos ens havíem de trobar per realitzar in-
tercanvis culturals. Nosaltres treballàvem en moltes activi-
tats i ens convidàvem personalment per tal de mostrar el
que fèiem. I quan la gent ens preguntava de quina entitat
érem no sabíem que dir, fins que vam decidir fundar l’As-
sociació Cultural Poble Xinès.

Quines activitats realitzeu habitualment?
Treballem l’intercanvi cultural. No només som xinesos, hi
ha força catalans que ens ajuden. A més, treballar arreu de
Catalunya suposa que molta gent ens vol conèixer i s’hi
acosta. Col·laborem en molts festivals locals, no només de
ciutats grans sinó de localitats petites. Cada any també aju-
dem a alguna Festa Major. Enguany ha estat Piera. L’any
passat, Esparreguera.

Entenem que la major part dels vostres objectius són cul-
turals...
Culturals i socials. Volem promoure més la cultura xinesa
i fem intercanvi amb colles de castellers, capgrossos, taba-
lers... De vegades convidem associacions d’aquí; els ensen-
yem el que fem nosaltres i ells ens ensenyen el que fan.

Sou molta gent?
Normalment uns setanta o vuitanta entre xinesos, catalans i
persones d’altres nacionalitats. A més, no només de Barce-
lona perquè ens movem pel territori i tenim persones d’arreu.

El pròxim dia 26 de novembre al Meeting Point hi haurà
una activitat en la qual Creu Coberta col·labora i que vol
donar a conèixer la cultura xinesa. Què hi trobarem?
Hi haurà tallers de manualitats, entre ells cal·ligrafia xinesa,

papiroflèxia i retall de paper. També farem figures amb fa-
rina com si fossin de plastilina i hi haurà un taller per apren-
dre a fer estels. Entre la resta de les activitats hi haurà músics
d’instruments populars xinesos, i un grup de tambors. Tot
el migdia del dia 26, entre les 12 i les 14 h.

Quanta comunitat xinesa hi ha a Catalunya?
En total creiem que uns 75.000. Nosaltres tenim relació
amb la major part d’associacions de xinesos. Hi ha molt
interès de la societat catalana per conèixer Xina i també
per aprendre la llengua xinesa. El dia 4 de febrer celebra-
rem l’Any Nou Xinès i en aquesta festa col·laborarem
totes les associacions. Molts també són comerciants, d’al-
tres tracten el tema social i altres són culturals com no-
saltres.

Com us comuniqueu amb la societat catalana?
Som molt relacionals. Si hi ha alguna persona on jo visc, per
exemple a Badalona o a Santa Coloma, que ens demana
ajuda per entendre’s amb l’Ajuntament, si passa alguna
cosa, hi ha algun conflicte... Som l’enllaç amb la policia,
tenim advocats, fem xerrades sobre estrangeria, també sobre
temes d’ambulatoris... donem molta formació.

No pareu!
També comptem amb un grup de danses populars que s’a-
nomenen Huaxing. Fem classe de xinès. Hi ha molt d’in-
terès en parlar xinès, i no només per part dels catalans.
També tenim gent de França, Alemanya, República Do-
minicana... que viuen aquí i en volen aprendre.

On us poden trobar?
Som a la plaça de la Música de Badalona. El nostre lloc
web és www.culturaxinese.com.

La Comunitat Xinesa, al Meeting Point

“A Catalunya cada cop hi ha més
interès en la cultura xinesa”

Entrevista a Shufen Chen, presidenta de l’Associació Cultural Poble Xinès
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La comunitat índia celebra
el Diwali al Meeting Point

Diumenge passat un nombrós grup
d’indis, hindús, sikhs i jainistes van
celebrar al Meeting Point Creu Co-
berta la tradicional festa del Diwali,
una de les celebracions més destaca-
des del calendari a l’Índia. N’hem
parlat amb en Robert Masih, de l’In-
dian Culture Centre.

Què representa per a vosaltres el
Diwali i que Creu Coberta s’hi
hagi implicant en la seva organit-
zació?
El Diwali a l’Índia és un dels festi-
vals més importants de tot el país,
que no només celebren els hindús
sinó també els sikhs i jainistes, com
si fos el Nadal dels cristians. És un
festival de llums i se celebra en un
ambient familiar, amb menjars típics
i postres dolços. S’intercanvien re-
gals, es fan jocs tradicionals i es tiren
petards i focs d’artifici. A més, s’en-
cenen làmpades d’oli, espelmes i en-
cens i en un petit altar es fa una
ofrena amb fruites i flors a imatge de
la Deesa Lakshmi, la deesa de la for-
tuna, perquè ens acompanyi durant
tot l’any. És molt important per a la
comunitat índia de Barcelona que
s’hagin implicat des de l’Associació
de Comerciants Creu Coberta, per-
què s’obre una porta a la cohesió so-
cial. Crec que és tan important que
la comunitat índia s’impliqui en les
activitats catalanes com que la cata-
lana ho faci a les celebracions de les
comunitats que convivim a la ciutat.

Què us sembla el Meeting Point? 
El Meeting Point de Creu Coberta
ens sembla un espai fantàstic per or-
ganitzar aquest tipus d’activitats,
perquè com és un espai obert tots els

veïns hi podem participar i ens faci-
lita molt poder fer una activitat com
el Diwali. A més, la Deesa Lakshmi
és especialment important per als
comerciants, de manera que espe-
rem que l’any que ve la prosperitat
arribi a tots els comerciants de Creu
Coberta. 

Què fa la vostra associació per pro-
moure la cultura? 
Indian Culture Centre és una asso-
ciació amb seu a la ciutat que cele-
bra la cultura i la diversitat de
l’Índia. Estem creant un espai so-
cial de trobada entre famílies índies
i també volem crear vincles amb la
societat catalana, un espai social i
d’intercanvi de cultures. Fem de
tot: esports, activitats socials, cul-
turals, celebracions tradicionals,
formació educativa, llengües, in-
formàtica, sortides en grup... Ens
podeu trobar al Facebook amb el
nom Indian Culture Centre.



Aquest any el Nadal s’avança... almenys al Poble
Espanyol! El recinte recrearà aquest pròxim mes
de desembre l’ambient nadalenc més tradicional
i entranyable amb una sèrie d’activitats per a tots
els públics pensades perquè grans i petits gau-
deixin del Nadal des d’abans que comencin les
festes. 
Entre el 8 i l’11 de desembre, la Casa del

Pare Noel obrirà les seves portes per tots aquells
que el vulguin conèixer i li vulguin donar la
carta personalment. També hi haurà mercat de
Nadal, cavallets i el Tió, un espectacle de màgia
i, a més, nens i nenes podran fer tallers per
aprendre a fer un arbre i una postal de Nadal.
Com no podia ser d’altra manera, també hi
haurà representacions de pessebres vivents (el

de Martorelles el 10 de desembre i el de Sant
Feliu de Llobregat l’11 de desembre). Tot això,
acompanyat d’animacions diverses durant els
quatre dies i amb el Poble decorat especialment
per a l’ocasió.
Però això no és tot! A partir del 23 de desembre

i fins al 5 de gener, el Poble continuarà oferint pro-
postes nadalenques per a tota la família: el Món
Màgic dels Reis Mags, tallers, zona de jocs infan-
tils, l’arbre dels xumets... i actuacions de dansa,
música i màgia!
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Calcula el teu esperit nadalenc a Arenas
Vine i participa al nostre

Christmas Lab

&

El Pare Noel s’instal·la
al Poble Espanyol
del 8 a l’11 de desembre

Un estudi de la Universitat de Copenha-
guen (Dinamarca) ha localitzat l'esperit na-
dalenc al cervell, cosa que significa que
posseir-lo (o no) té una explicació cientí-
fica. A tothom que tenia un esperit nada-
lenc molt desenvolupat se li activaven 5
zones diferents del cervell quan miraven
imatges sobre el Nadal. 
Per això, aquest Nadal, a Arenas

volem demostrar aquesta teoria creant el
Christmas Lab, el primer laboratori
capaç de mesurar l'esperit nadalenc de
les persones. Unirem tecnologia i Nadal
per a oferir una experiència única a tots
els clients del centre. Activarem les 5
zones del cervell en les quals es mani-
festa l’esperit nadalenc a través de cinc
proves interactives amb tecnologia d'úl-
tima generació. En funció dels resultats
de les diferents proves es calcularà un

valor equivalent a un fictici “esperit na-
dalenc”. Les persones que obtinguin
entre un 90 i un 100% d'esperit nadalenc,
guanyaran automàticament una entrada
doble per anar al cinema. 
A més, per cada participació es do-

narà 1 euro a l’ONG Proactiva Open
Arms per a ajudar en la missió de res-
catar del mar als refugiats que arriben
a Europa fugint de conflictes  bèl·lics,
persecució o pobresa. En total es des-
tinaran fins a 5000 euros. Com és ha-
bitual, el Pare Noel rebrà en el seu tron
a tots els nens que vinguin a Arenas de
Barcelona. Els més petits podran ex-
plicar-li els seus desitjos i donar-li la
carta a l'elf  ajudant que l'acompan-
yarà. El Rei Melcior també visitarà el
centre i estarà amb els més petits,
acompanyat pel seu patge preferit. 

Més informació i venda
d’entrades amb descompte a

www.poble-espanyol.com
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Els expertsdel barri opinen

Les primeres passes de la
desfibril·lació

Com en tot, sempre hi ha un co-
mençament. L’any 1933 es van
dur a terme diversos estudis, fi-
nançats per la indústria elèctrica,
perquè molts dels seus treballa-

dors s’exposaven a un gran risc de mort per des-
càrrega elèctrica d’alt voltatge.

La primera desfibril·lació exitosa en un ésser
humà la va realitzar Claude Beck l’any 1947, apli-
cant directament 60 hertzs de corrent alterna al
cor d’un pacient a qui li estaven practicant una
cirurgia. A la dècada dels 50 es van fer diversos
estudis amb animals, aplicant la desfibril·lació
mitjançant elèctrodes directament sobre la paret
toràcica. El 1956, per primer cop, es va
desfibril·lar una persona d’aquesta mateixa
forma.

El 1970 es van dissenyar instruments experi-
mentals interns i externs per detectar la
fibril·lació ventricular automàticament. El primer
desfibril·lador intern automàtic es va implantar
en un ésser humà al febrer de 1980. En aquest
mateix any es va publicar un augment de la taxa
de supervivència en pacients que patien una atu-
rada cardíaca i que eren desfibril·lats per tècnics
mèdics en urgències especialment capacitats.
Així, podem dir que el desfibril·lador ha estat un
dels invents que més vides ha salvat als segles XX
i XXI.

Carlos Martínez Arias
Graduat en Emergències,

INFORMAME-Formación Avanzada
www.informame.es

Què és l’OM Chanting?

OM és la vibració original en l’U-
nivers a partir de  la qual es crea
tota la resta. Ja fa 5.000 anys els
Rishis, grans savis de l’Himalaia
feien servir aquestes tècniques
per restablir l’equilibri tant en  les
persones com en altres éssers

vius i en l’entorn natural. 
I cal saber cantar? Doncs no. Es tracta de per-

metre que surti la vibració de l’OM i anar-la repe-
tint sense que s’aturi aquest so. Practicar la tècnica
en grup, que s’inclou dins de l’Atma Kriya Yoga po-
tencia  els efectes i per dur-la a terme es necessiten
un mínim de 3 persones. Les sessions són normal-
ment de 45 minuts. No es tracta doncs de cap me-
ditació i val a dir que la tècnica no substitueix cap
tractament mèdic establert. 

Beneficis? Ja hem comentat alguns i entre d’al-
tres molts beneficis, la tècnica d’OM CHANTING
calma la ment i les emocions i les condueix a un
estat de pau i equilibri, ajuda a elevar la nostra
consciència, calma la por, ajuda en etapes d’in-
somni, centra i arrela i un llarg etcètera.

Com a practicant diria que és meravellós que
essent tan senzill pugui tenir un efecte tan profund
a tots els nivells i agraeixo al Mestres Paramahansa
Vishwananda i Mahavatar Babaji que hagin tornat
a portar aquesta eina, que la facilitin i es pugui ex-
pandir a tothom, sense límits de creences ni reli-
gions. 

Per poder conèixer els grups i els horaris es pot
consultar al Facebook d’OM CHANTING Barcelona
o bé a la web: www.omchanting.org/es

Tots els espais i les sessions són gratuïts.

Esther Martínez
Mestra i  terapeuta

cujanbiol@yahoo.es
www.omchanting.org/es

Coaching y flores de Bach (2)

¿Para qué sirven la Flores de Bach? 
En el anterior número ya cono-

cimos lo que eran las Flores de
Bach, un conjunto de esencias na-
turales que consta de 38 prepara-
dos a base de esencias de flores,
plantas y arbustos utilizadas para

tratar diversas situaciones emocionales como miedos,
soledad, desesperación o estrés que permitienden así
recuperar el equilibrio físico, mental, emocional y es-
piritual. De igual modo es un excelente preventivo
para nuestra salud. 

Las propiedades de la Terapia Floral son descritas y
sus beneficios son resaltados por la Organización
Mundial de la Salud desde 1975. Las esencias florales
son de gran ayuda para soportar épocas de cambio,
situaciones anímicas conflictivas, procesos de pérdi-
das y duelo, trauma, etc.  De igual forma es una herra-
mienta muy útil y utilizada para el crecimiento
personal, desarrolla la autoobservación, el autocono-
cimiento y crecimiento armónico, ayudando a resta-
blecer el equilibrio interior para hacer frente a la vida
y sus objetivos con armonía. Las flores de Bach tienen
múltiples de utilizaciones que actúa de forma efectiva
en manifestaciones de origen emocional y psicoso-
mático como ansiedad, insomnio, trastornos de apren-
dizaje, estrés, miedos, pérdidas, tristeza, apatía, fobias,
relaciones sociales o personales, entre otras. 

Además, también para manifestaciones de origen
físico y funcional tales como hormonales, vértigos, di-
gestivos, musculares, dermatológicos, insomnios etc.

Isabel Pérez 
Coach Beauty & Wellness Center Sants

http://wellnesscentersants.glothink.com/

Filtres d’osmosi per a l’aigua de
beure i cuinar

Com diem sempre, l’aigua de l’aixeta
és potable. Malgrat això, molta gent la
filtra a casa seva.

L’osmosi inversa és la tecnologia
més freqüent per filtrar l’aigua a Bar-
celona, quan es desitja aigua de

qualitat i no sols treure el mal gust
amb una gerra o similar.

Habitualment es compon de 4 filtres i una membrana
osmòtica, que neteja al voltant d’un 95% dels contami-
nants, però ho fa lentament. Per aquest motiu, l’aigua fil-
trada es guarda dins d’un dipòsit fins que s’obre l’aixeta
per fer-la servir. Aquesta aixeta pot ser una addicional a
l’habitual de rentar plats, o bé substituir aquesta per una
d’especial, que subministra freda, calenta i filtrada a vo-
luntat.

El sistema s’instal·la sota la pica, que antigament
veiem com a un conjunt de filtres i un dipòsit blanc al cos-
tat. Avui dia solen col·locar-se unes capses tipus torre d’or-
dinador que ho conté tot. Això disminueix l’espai que
ocupen i sempre queda més net i polit, però la qualitat
de l’aigua és la mateixa, ja que depèn de la membrana
que porti l’equip.

Al mercat hi ha una gran profusió de models amb
qualitats i preus molt diferents, el que genera una gran
confusió al comprador. Cal fixar-se en detalls com que l’ai-
xeta sigui “metal-free”, que porti una bona membrana,
que acompleixi la normativa del novembre del 2015, que
es desinfecti el sistema en instal·lar-lo, etc.

Els grans avantatges d’un bon equip són indubtables:
disposar d’aigua d’una qualitat i gust immillorables per
beure i cuinar, no carregar amb pes i plàstics que conta-
minen, i estalviar diners respecte a fer servir aigua enva-
sada. En definitiva, protegir la salut de la família i del
planeta. 

Jordi Lluís Huguet
Director Tècnic d’Aguapur

www.aguapur.com - 93 432 7209
Rector Triadó, 15 - 08014 BCN 
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Novembre multicultural al
Meeting Point Creu Coberta
DINAMITZACIÓ4El Meeting
Point Creu Coberta està cele-
brant un mes multicultural amb
la celebració de diverses activi-
tats relacionades amb el folklo-
re d’altres països. Aquest va ser
el cas del cap de setmana passat,
quan l’espai va celebrar, de la mà
de la comunitat índia, la festa de
Diwali, un dels festivals més
importants d’aquell país i que es
pot comparar al Nadal occiden-

tal. De fet, s’intercanvien regals,
es fan jocs tradicionals, es tiren
petards i es mengen dolços. 

Per altra banda, aquest dis-
sabte serà el torn de la comuni-
tat xinesa, que s’encarregarà de
fer activitats temàtiques al Mee-
ting Point com ara tallers de tre-
balls manuals per a tota la famí-
lia i un espectacle de música i
danses típiques. L’esdeveniment
tindrà lloc a partir del migdia. 

El Carrer de Sants ja es
prepara per rebre el Pare Noel
NADAL4Com cada any –i ja
en van 18–, el carrer de Sants
serà l’escenari de la Cavalcada de
Nadal de Barcelona del Pare
Noel, organitzada per Sants Es-
tabliments Units. 

L’activitat tindrà lloc el prò-
xim dia 11 de desembre. Primer,
el Pare Noel arribarà a dos quarts
de sis de la tarda a la seu del Dis-
tricte, on serà rebut per les auto-
ritats. Mitja hora més tard arren-
carà la cavalcada, que recorrerà

el carrer de Sants fins a l’avingu-
da Madrid. La comitiva l’encap-
çalaran les Guspires de Sants i hi
participaran diverses entitats i es-
coles de dansa del barri. La ca-
rrossa del Pare Noel estarà cus-
todiada pels llancers de la Guàr-
dia Urbana a cavall, mentre que
els Diables tancaran la comitiva.

Per altra banda, l’entitat or-
ganitza una flashmob aquest di-
vendres a la plaça Torres i Casa-
novas a les 7 de la tarda.

Ja està tot a punt. La campanya
de Nadal arrencarà oficialment
demà amb l’encesa de llums,
que quedarà representada per un
acte al Paral·lel, a l’altura de la
Ronda de Sant Pau, a partir de
les set de la tarda. 

La tradicional encesa oficial
de llums comptarà amb un es-
pectacle creat per a l’ocasió on es
plantejarà la posada en marxa
dels llums com “un primer regal
a la ciutat”, informa el consisto-
ri en un comunicat, a través
d’una escenografia consistents
en capses de regals. L’encarre-
gada de conduir l’acte serà l’ac-
triu barcelonina Mercedes Sam-
pietro. També hi haurà un es-
pectacle artístic a càrrec de qua-
tre companyies de la ciutat: An-
tigua i Barbuda, Efímer, José
Menchero i Brodas i Bros. 

Justament la dansa tindrà un
paper molt especial durant les

festes de Nadal a la ciutat. L’en-
cesa comptarà amb la presència
d’una ballarina gegant –la qual
desfila a la cavalcada de Reis des
de fa dos anys– que evocarà el
món dels somnis. Aquesta es-
tructura també es posarà a la pla-
ça Catalunya, que es tornarà a
convertir, després de la bona
acollida de l’any passat, en l’e-
picentre nadalenc amb una pro-
posta d’activitats culturals, so-
cials, lúdiques i esportives del 17
de desembre al 4 de gener. 

La instal·lació dels llums és
fruit d’una col·laboració entre el
consistori i els botiguers, que re-
ben subvencions de fins al 50%

per poder instal·lar-les. En total,
77 associacions i eixos comercials
han rebut ajudes per valor de
810.000 euros, assenyalen des
de l’Ajuntament, que han servit
per guarnir un total de 100 qui-
lòmetres de carrers.

Enguany l’encesa oficial dels
llums gairebé coincidirà amb el
Black Friday Barcelona, una ini-
ciativa que s’emmiralla en la
tradició anglosaxona de fer grans
descomptes per arrencar amb la
campanya de Nadal. Una cam-
panya que es preveu “la millor
dels últims vuit anys”, segons
diuen des de la Confederació
Espanyola de Comerç (CEC). 

Una imatged el muntatge de la ballarina de fa dos anys. Foto: Twitter

Barcelona donarà al Poble-sec
el tret de sortida al Nadal 

Redacció
EL POBLE-SEC

Sostenibilitat | Assessorament per instal·lar horts urbans
Growinpallet és una empresa “social i sostenible” que ofereix un servei d’instal·lació,

manteniment i assessorament d’horts urbans ecològics per a terrats en desús de la 
ciutat. Helena Ceva, santsenca i un dels membres de l’equip, ha explicat a aquesta 

publicació que estan rellançant aquesta empresa que va néixer fa uns tres anys. 
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Propers i honestos
» La Fundació Barcelona Comerç destaca “l’honestedat” 
de les seves botigues a l’hora de fer rebaixes en els preus

EDITORIAL/ Tot i que no ens agrada el
terme “petit comerç” i preferim referir-nos
sempre com a “comerç de proximitat”,
hem pensat que el nom s’esqueia per a l’e-
ditorial d’aquest mes. Analitzem novem-
bre: ens comencem a preparar per a
Nadal, algunes grans superfícies ja co-
mencen a abaixar preus i arriben unes set-
manes frenètiques en les quals sempre
passa alguna cosa. 

A finals de mes ens arribarà el Black
Friday, una importació americana que, su-
mant-se al Halloween, ha deixat la nostra
Castanyada en un segon pla. Durant dos

dies d’ensurt, el comerç es posa d’acord
per proposar els productes de sempre a
preus d’escàndol i es desencadena una
febre consumista que, a molts, ens arregla
part de les compres de Nadal. I des del co-
merç de proximitat ho entenem, però què
significa això realment? Són aquests des-
comptes reals? 

Una de les coses que ens caracteritza
com a comerç de proximitat és l’honeste-
dat amb la qual tractem els nostres clients,
cosa que dóna unes garanties de con-
fiança que en cap moment trencaríem, ja
que són la nostra més gran inversió. Si una

botiga té productes permanents al 50% i
arriba el Black Friday i els posa al 70%, cal
que ens plantegem dues coses: 1. Si el
descompte del 50% és realment així, o si
sumen els marges de guanys per tal de
poder convèncer al consumidor que li
estan fent un favor. 2. El descompte in-
creïble del Black Friday no és tan exagerat
tenint en compte que es parteix d’una
base ja descomptada.   

El nostre comerç, que és un comerç
d’interès general, no entra a discutir la ido-
neïtat de celebrar el Black Friday aquest
any. La societat canvia i apareixen nous

desafiaments que poden traduir-se en
oportunitats si es vol, i els eixos de la Fun-
dació Barcelona Comerç ho volem. 

Aquest any, el comerç de proximitat
de Barcelona durà a terme el Black Di-
vendres: proposarem descomptes, però
seran descomptes de debò, no basats
en falsos percentatges ni en marges in-
flats, sinó en l’oferta dels nostres pro-
ductes de sempre, amb la qualitat de
sempre i a preus més accessibles durant
dos dies, assegurant també que als nos-
tres clients se’ls saludarà pel nom i se’ls
acomiadarà amb un somriure.  

» Creen el ‘Black Divendres’, amb descomptes 
“de debó” i no basats en falsos percentatges

L’Entrevista pàg 19
Joan Farré (Eix Fort Pienc):
“Les idees només són possibles
gràcies a les persones”

Dinamització pàg 18
El cicle de desfilades de tardor 
i hivern del BCN Moda al Carrer 
finalitza amb èxit d’assistència
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Parlem de comerç

Cor d’Horta i Mercat, Eix Maragall, Sant Antoni Comerç i Cor Eixample celebren desfilades 
de moda massives amb espectacles temàtics que animen de dalt a baix els diferents barris

Exitoses i amb estil

SOLIDARITAT/Aquest any tindrem un Nadal molt es-
pecial al Raval protagonitzat pel projecte #Raval
Km0, un projecte que genera oportunitats formatives
i professionals a partir de la fabricació de llums que
il·luminaran el barri i bosses de roba que els comer-
ciants podran repartir a veïns, veïnes i visitants durant
la campanya de Nadal. 

El projecte #RavalKm0 ha iniciat el seu segon any
en el marc del procés de promoció del Raval com a Te-
rritori Socialment Responsable. El projecte busca ge-
nerar noves oportunitats formatives, laborals i co-
mercials al barri, a la vegada que es promou la millo-
ra de la imatge d’aquest, dins i fora del Raval, a partir
del treball col·lectiu de diferents entitats, institucions
i comerços del barri per construir i aplicar una filoso-
fia socialment responsable.

En aquest segon any, el projecte ha permès formar
17 persones en atur, 8 de les quals seran contractades
per elaborar 32 arcs lumínics que guarniran els carrers
Hospital i Joaquim Costa, i serigrafiar 5.000 bosses de
roba que seran repartides entre els clients dels comerços
associats a l'Eix el Raval durant Nadal.

El disseny de les llums ha estat a càrrec del dis-
senyador industrial Curro Claret, amb la col·laboració
i assessorament de la Maria Güell, que compta amb una
àmplia experiència en la il·luminació d’espais pú-
blics. Maria Espeus, fotògrafa que viu al barri, ha
col·laborat realitzant els 29 retrats de veïns i veïnes, co-
merciants i treballadors dels dos carrers que mostren
diferents vincles entre ells i que serviran de referent per
a la creació dels arcs lumínics. En aquesta iniciativa hi
han participat més de 60 persones.

Pel que fa al disseny de les bosses, s’ha pres com
a base el de l’any passat, que va sorgir d’un concurs
obert a persones relacionades d’alguna manera amb
el Raval i a tots els veïns i veïnes del barri.

El projecte coordinat des de la Fundació Tot Raval
compta amb la implicació des dels seus inicis de l’Eix
Comercial del Raval (precursors de la iniciativa), Im-
pulsem (formació en llums i serigrafia i producció), l’As-
sociació per a joves TEB (formació en disseny gràfic),
Dona Kolors i Estel Tàpia (confecció de bosses). L’ela-
boració de les llums ha estat patrocinada per l’Ajun-
tament de Barcelona, amb el suport del Banc Saba-

dell, i les bosses per la Caixa, amb el suport de Bar-
celona Activa.

El projecte culminarà el dia 24 de novembre, amb
una festa oberta a tots els veïns i veïnes del barri per
inaugurar l'encesa de llums de Nadal.
#RavalKm0va néixer l’any 2015 i sorgeix del treball

conjunt amb l’Eix Comercial del Raval i els seus més de
300 establiments comercials adherits. Un dels objec-
tius del projecte és atraure els visitants d’arreu de la ciu-
tat i el país, perquè vinguin al Raval i descobreixin la
seva àmplia oferta comercial, cultural i gastronòmica,
i alhora contrarestar l’estigma negatiu del barri.

Llums de Nadal socialment
responsables de la mà de l’Eix Raval

DINAMITZACIÓ/ El passat 27 d’octubre
va finalitzar amb la passarel·la de Corei-
xample el cicle de desfilades de moda de
la col·lecció Tardor-Hivern de quatre
eixos comercials de la ciutat: Cor d’Horta
i Mercat, Eix Maragall, Sant Antoni Co-
merç i Coreixample. 

Enguany es van introduir novetats
dins la ja tradició de les passarel·les: es va
millorar l’estructura, es va millorar la pan-
talla i el vídeo amb més del doble de les
càmeres que reproduïen en directe els
detalls de la desfilada, es va millorar la
il·luminació i la visibilitat per part del pú-
blic. A més, a partir d’aquesta edició les
passarel·les s’han convertit en una plata-
forma de promoció al talent jove amb la
desfilada de joves estudiants per a mo-
dels de l’escola Talents School, l’Institut

Català de la Moda i a l’Escola de la Dona,
i la mostra al públic de peces realitzades
per a joves dissenyadors emergents: una
clara aposta del comerç de proximitat de
la ciutat per la joventut i el canvi. 

A més, enguany es va donar la possi-
bilitat de canviar l’espectacle als diferents
eixos de la ciutat que van poder adaptar
la passarel·la al que creien que casava
més amb la personalitat del barri. D’a-
questa manera Cor d’Horta i Mercat i Eix
Maragall van seguir amb l’espectacle que
ha estat garantia d’èxit fins ara i que
aquest any també va acabar amb una
gran ovació per part del públic assistent,
Sant Antoni Comerç va basar la seva pas-
sarel·la en musicals famosos que van ani-
mar el barri de dalt a baix i Coreixample
es va desmarcar amb una proposta dife-

rent on representava l’arribada a l’Ei-
xample d’una noia d’un país llunyà que
acabava enamorant-se del barri i del mo-
viment de la ciutat.

Contents amb el resultat, agraïm a
Celine Models i al coreògraf Toni Fuster
que van coordinar i dirigir els models i les

models de manera impecable; a AP Pro-
duccions per l’organització de tota la part
audiovisual; a l’Ajuntament de Barcelona,
a la Generalitat de Catalunya, als eixos
comercials participants i, evidentment, a
tots els comerciants que han fet possible
aquesta posada en escena un cop més. 
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ENTREVISTA/ Aquest mes hem parlat
amb Joan Farré, president de l’Associació
de Comerciants Eix Fort Pienc, l’última in-
corporació a la Fundació Barcelona Co-
merç. Fort Pienc va néixer l’any 2011, és
una associació molt jove, amb moltes
ganes de fer coses i amb noves idees que,
sens dubte, completaran molt bé l’as-
pecte de la Fundació. 

Quins són els inicis de Fort Pienc?
Fort Pienc, tot i ser Eixample, és un barri par-
ticular: té una força veïnal i associativa molt
important i és una mica poble, la gent es
coneix i es relaciona. La creació d’equipa-
ments com la biblioteca, el centre cívic i el
mercat va ajudar molt al barri, així com la
renovació del Passeig de Sant Joan i les pro-
peres obres que es faran als carrers de Si-
cília i Ribes. Per tant, el barri canvia i can-
via cap a bé i això, sumat a aquest esperit
associatiu, crea una situació ideal per a po-
der organitzar accions.

Quan vau fer el primer esdeveniment?
L’any 2012 vam fer el primer acte, que va
ser un Sant Jordi, i gràcies a una empresa
professional que ens dinamitza l’eix, s’a-
consegueix fer un gran esdeveniment
basat en grups de treball.

Per tant es podria dir que la vostra
també és una estructura descentralit-
zada?
Intentem que la gent que és experta en un
tipus de sector es dediqui a millorar aque-
lla àrea a nivell comercial, de manera que
els grups de treball estiguin formats per ex-
perts que desenvolupen projectes. La
nostra estratègia és la de convidar tant a
socis com a no socis als nostres esdeve-
niments, on els expliquem els nostres ob-
jectius, que són col·lectius i integradors. In-
tentem anar trencant barreres, i això s’a-
precia molt a nivell de barri.

Com us organitzeu?
Estem desenvolupant projectes en tres sec-
tors: sector del llibre (Sant Jordi), sector de
la salut (amb la quinzena de la salut iniciada
a principis de novembre), les arts escèni-
ques, que es van convertir en el tret iden-
titari del barri aprofitant les grans instal·la-
cions culturals com l’Auditori, l’ESMUC i el

TNC, que són associats nostres, sumats a
l’escola Eòlia o el Timbal; i per últim, el pro-
jecte XEIX, pel qual enguany hem guanyat
el Premi Comerç de Barcelona al Comerç
col·laboratiu i en el que treballem per a la
integració dels comerços asiàtics dins els
nostres projectes. Sempre hem pensat
que les idees són possibles gràcies a les
persones, i tenim la sort de comptar amb
un equip i un barri molt implicats. 

Quants socis teniu actualment?
Tenim més de 100 socis, que hem acon-
seguit en uns 5 anys. El 25% d’aquests so-
cis formen part del sector de la salut, i un
altre 25% forma part de la comunitat
asiàtica, cosa que es tradueix en el nostre
modus operandi. La nostra idea és la de
consolidar el col·lectiu d’associats i els
coneixements que cadascú pot oferir.

Què us porta a associar-vos a la Fun-
dació Barcelona Comerç?
Ens va atraure la voluntat de participació
en la realitat comercial de la ciutat. Creiem
que les diferències entre els eixos, aques-
ta pluralitat que tenim, en realitat és una
cosa que ens reforça. Estem molt d’acord
amb els principis responsabilitat social co-
mercial, transparència i serveis de qualitat
de la Fundació, i també parlem la matei-
xa llengua pel que fa a la divisió de la fei-
na en àrees, que nosaltres anomenem
grups de treball.

Què espereu de la Fundació?
Ara mateix estem en aquella fase en la qual
la volem conèixer i que els membres de la
Fundació ens coneguin a nosaltres. Creiem
que les associacions tenim poc temps per
parlar i conèixer-nos, i és una cosa que es-
perem trobar a la Fundació. A més, també
esperem poder aportar valor als associats
amb diferents serveis de la Fundació com
ara la Q de Qualitat, el Defensor del Client
o el suport en comunicació que ofereix a
Fundació; ens agradaria tenir més força i po-
der anar de la mà de l’administració de ma-
nera global; i la possibilitat de poder trobar
sinergies entre les diferents associacions co-
mercials de la ciutat.

A escala de principis, pel que fa a dife-
rents realitats que afecten el comerç d’a-
vui en dia, esteu d’acord amb el que de-
fensa la Fundació? Ens referim al tema
Rebaixes i als horaris comercials.
Tot evoluciona molt de pressa, ens en-
frontem a grans gegants com Amazon i al-
tres. Cal que l’administració pregunti al pe-
tit comerç què signifiquen aquests actors
i què suposen per a ells, i a partir d’aquí,
que les administracions ens protegeixin i
ens ajudin. Estem d’acord que el comerç
s’ha d’obrir a noves tecnologies i nous mo-
dels, però no ho podrem fer sols, neces-
sitem que l’administració no aprovi me-
sures que només beneficiïn als grans,
sinó que ens tinguin en compte. 
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La devolució d’un producte
és un dret del consumidor? 
Tan sols quan es tracti d’un pro-
ducte defectuós i seguint una
normativa específica, quan es
compra fora d’un establiment
(el que es diu venda directa) o
quan s’anuncia expressament.
En la resta de casos la devolució
ja no és un dret del consumidor,
sinó que és un valor afegit  que
l’establiment brinda al client. En
aquest cas, és el mateix establi-
ment qui posa les condicions
(per exemple, durant l’època de
rebaixes no es faran devolucions)
sempre i quan aquestes condi-
cions no vulnerin altres drets del
consumidor. Si a l’establiment
no hi ha cap cartell que ho indi-
qui, es considera que no hi ha de-
volucions; i si hi ha devolucions,
normalment ho anuncien perquè
és un servei extra  i publicitat po-
sitiva de cara al client. 

Si l’establiment accepta de-
volucions, l’establiment pot re-
tornar els diners o donar un val.
Si ofereix un val cal posar una sè-
rie de condicions, perquè si no
aquest val serà etern (potser in-
teressa que el val tingui una du-
rada màxima d’un any o que no
es pugui fer servir durant les
Rebaixes), tot allò que com a
establiment no es vulgui, cal es-
pecificar-ho al val.  

Hi ha diferents tipus de vals,
per exemple l’Agència Catalana
del Consum en col·laboració amb
les organitzacions de persones va
aprovar un model orientatiu, i des
del Defensor del client estem
disposats a posar-lo a la vostra
disposició en cas que estiguéssiu
interessats. Si ho esteu o teniu al-
gun tipus de dubte sobre la sec-
ció d’aquest mes, poseu-vos en
contacte a defensordelclient@ei-
xosbcn.org.

“Les idees només són possibles
gràcies a les persones”

Joan Farré / President de l’Eix Fort Pienc

El Defensor 
del Client
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Adaptar-se o morir. Aquesta mà-
xima es podria aplicar al comerç
en el seu trànsit cap a la digitalit-
zació. I és que tenir un espai a In-
ternet és, avui dia, un aspecte
clau a l’hora de mantenir i impul-
sar un negoci. Per tal de cons-
cienciar el sector de la importàn-
cia de fer el pas cap al món digi-
tal, la Generalitat ha engegat tota
una sèrie d’accions per donar a co-
nèixer allò que fa per promoure la
digitalització del petit comerç. 

“Estem en un entorn on el
consumidor té noves maneres de
fer i de viure, i cal seguir pensant
en com adaptar-nos en aquesta
nova etapa digital”, va dir la di-
rectora general de Comerç, Munt-
sa Vilalta, durant la presentació de
la jornada Amazon, una oportu-
nitat al servei del comerç català ce-
lebrada a Vic el passat 25 d’octu-
bre. En el marc d’aquesta trobada,
Vilalta va especificar totes les ac-
cions que porta a terme el Govern
orientades a conscienciar el sector
sobre la importància de la trans-
formació digital dels negocis i
per apropar les darreres tendèn-
cies en comerç digital. Unes ac-
cions que han de ser “una eina”
perquè els comerciants coneguin

iniciatives del món de la digitalit-
zació del comerç “que puguin ser
d’utilitat”, va afegir Vilalta.

MODERNITZACIÓ
El govern de la Generalitat està
“convençut” que la transformació
digital és “imprescindible per a la
modernització i millora de la com-
petitivitat” del comerç català. 

De fet, el pla que va detallar Vi-
lalta a Vic consisteix en sessions for-
matives i informatives orientades

a fer veure la importància d’a-
questa transformació i presentar les
darreres tendències que puguin
oferir noves oportunitats de negoci
a través de la xarxa. 

Aquestes jornades, anomena-
des Comerç Futur, s’han anat cele-
brant arreu de Catalunya i estan
adreçades a professionals del petit co-
merç. Barcelona, Girona, Tortosa,
Lleida i Tarragona han acollit aquests
tallers al llarg de les últimes setmanes,
aplegant més de 300 assistents.  Els
cursos han analitzat qüestions com

ara oportunitats a l’eCommerce –o co-
merç digital–, l’ús que els botiguers
poden fer de les xarxes socials i con-
ceptes com l’omnicanalitat –o la im-
portància de fer arribar el missatge al
client a través de diversos canals–.
Aquesta formació la fa la Direcció Ge-
neral de Comerç, a través del Consorci
de Comerç, Artesania i Moda (CCAM).

AMAZON, UN ALIAT?
La trobada del dia 25 d’octubre a
Vic sobre Amazon s’emmarca en les
jornades Comerç Futur, i tenia la vo-
luntat de presentar una de les pla-
taformes de compra online més
importants del món per “apropar
els petits botiguers a les oportu-
nitats que ofereix”, segons va afir-
mar Vilalta. En aquest sentit, i per
il·lustrar els participants, durant
la sessió es va explicar l’experièn-
cia de l’empresa de Joguines Gas-
par, de Palau-Solità i Plegamans: el
cas d’èxit d’una empresa catalana
dedicada a la fabricació i comer-
cialització de joguines de fusta, que
està fent servir Amazon Market-
place per vendre arreu del món. 

La jornada de presentació es va
completar amb entrevistes perso-
nalitzades, on els assistents van
poder fer consultes concretes als
tècnics d'Amazon. En aquest sentit,
la resposta dels professionals del pe-
tit comerç va ser molt positiva: en
total es van realitzar 50 entrevistes
b2b, exhaurint les places previstes.

El futur és a la xarxa
» La Generalitat aposta per la digitalització del petit comerç i millorar així la seva competitivitat

» Impulsa sessions formatives per conscienciar el sector de la importància de ser present a Internet

Redacció
BARCELONA

INNOVACIÓ4Dins del pla
d’actuacions de la Generalitat hi ha
també el web comerçlocal.cat, una
manera ràpida, senzilla i sense
cap cost que permet als botiguers
tenir presència a Internet. 

Aquest projecte està impul-
sat per la Direcció General de Co-
merç, en col·laboració amb la Fun-
dació puntCAT, la Direcció General
de Política Lingüística i la Secreta-
ria de Telecomunicacions, Ciber-
seguretat i Societat Digital. 

La seva raó de ser va molt en la
línia de les jornades Comerç Futur
i la seva voluntat de conscienciar
els botiguers de la importància de
tenir un espai web. Per partici-

par-hi, els comerciants interessats
han de demanar hora per reunir-
se amb tècnics i poder registrar el
seu domini .cat per només vuit eu-
ros i, d’aquesta manera, posar en
marxa la seva pàgina web. 

La iniciativa es va presentar fa
uns dies a Girona, on s’està des-
envolupant la prova pilot en
col·laboració amb l’Ajuntament.
En només dues setmanes, 70
comerços gironins ja tenien el
seu web. La bona acollida en
aquesta ciutat va fer que l’acció
s’allargués fins a mitjans de no-
vembre. D’altres municipis ca-
talans ja han mostrat el seu in-
terès per acollir la iniciativa.

Crear un web, el primer pas

La digitalització del
comerç és clau per 

a la Generalitat

Presentació de les accions que porta a terme el Govern per fomentar la digitalització del comerç (esquerra) i alguns dels tallers que ja ha impulsat (dreta). Fotos: Generalitat
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AGENDA QUINZENAL
agenda@comunicacio21.com

DEMÀ 24 DE NOVEMBRE
19:30 Mustangnarra la història de cinc germanes

orfes adolescents que passen l’estiu al nord
de Turquia, molt a la vora del Mar Negre. / Cen-
tre Cívic El Sortidor.

AVUI 23 DE NOVEMBRE
19:30 Jordi Pugi, de l’Espigall, i Pep Salsetes s’en-

carregaran d’aquesta xerrada-tastet ano-
menada Varietats locals i cuina tradicional al
Pla de Barcelona. / C. C. El Sortidor.

DISSABTE 26 DE NOVEMBRE
Matí-Tarda L’associació Artixoc ha preparat el

primer Festival de sopes del món. Busquen
gent amb ganes de cuinar sopes populars o
originals. / Plaça de l’Olivereta.

DES DEL 17 DE NOVEMBRE
Matí-Tarda Picasso romànic és el títol d’a-

questa col·lecció que mostra la relació del pin-
tor malagueny amb l’art romàmic a partir de
l’any 1906, un moment decisiu per a la
transformació del seu estil. / MNAC.

FINS AL 27 DE NOVEMBRE
Matí-Tarda El CED Barcelona presenta una ex-

posició que recull el treball realitzat en camps
de refugiats de França, Alemanya, Grècia i el
Líban. / Associació CED Barcelona.

DEL 23 AL 26 DE NOVEMBRE
Matí-Tarda Les Cotxeres han preparat una

mostra de joguines didàctica i per fer refle-
xionar anomenada Per Nadal tota joguina val?
/ Centre Cívic Cotxeres de Sants.

DIUMENGE 27 DE NOVEMBRE
12:00 La companyia Veus Veus presenta la

seva versió més particular d’una de les grans
històries clàssiques, El llibre de la selva. / Te-
atre Apolo.

DIUMENGE 27 DE NOVEMBRE
12:15 Partit de futbol masculí corresponent a

la tretzena jornada del grup 1 de Primera ca-
talana entre la UE Sants i el CE Manresa. /
Camp de l’Energia.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Andreu Galán, de la companyia Vagó
de Versos, s’encarregarà de conduir l’es-
pectacle Qui no sap riure no sap viure,
amb poesies, cançons i històries ri-
mades. / Centre Cultural Albareda.

Sants-Les Corts tanca el tercer 
concurs de cartells ‘Caga Tió’

Fins al 26 de novembre

Fins al dia 17 del mes que ve, al Casi-
net d’Hostafrancs continua el curs de
capoeira de Marcelo Araujo que va co-
mençar el passat mes d’octubre. /
Centre Cívic Casinet d’Hostafrancs.

El Casinet, el millor lloc
per aprendre capoeira
Dl. 28 de novembre a les 19:00

Un JAC en ratxa rep la 
visita de l’Arenys Bàsquet
Dg. 27 de novembre a les 13:00

Scaramouche, el musical basat en la no-
vel·la de Rafael Sabatini és de les
grans atraccions de la temporada de la
mà de Dagoll Dagom. / Teatre Victòria.

Dagoll Dagom porten
‘Scaramouche’ al Victòria
Dv. 2 de desembre a les 21:30

Partit de bàsquet corresponent a la no-
vena jornada de la lliga EBA entre el
JAC Sants, que ha guanyat les darre-
res tres jornades i l’Arenys Bàsquet. /
Pavelló de l’Espanya Industrial.

El JAC es refà del mal inici i
suma el tercer triomf seguit 

BÀSQUET4La mala ratxa ja ha
quedat enrere. El JAC de Roger
Grimau va mostrar la seva cara
més ofensiva diumenge passat
per sumar la tercera victòria se-
guida a la pista del Sabadell Sant
Nicolau (74-92).

Malgrat que l’equip va tornar
del Vallès amb aquesta renda, el
matx no es va decantar a favor dels
liles fins a l’últim període, ja que
quan faltaven 10 minuts per al fi-

nal del matx, l’equip només guan-
yava per un punt. Tot i això, un re-
cital ofensiu, liderat per Àlex Oli-
vé i Òscar González, va portar el
conjunt lila a aconseguir un par-
cial de 14 a 31 per sumar una vic-
tòria que allunya l’equip encara
més de la zona perillosa.

Reforçats per aquesta darrera
ratxa de resultats, els de Roger Gri-
mau rebran la visita de l’Arenys
diumenge a la una del migdia.

La UE Sants torna a empatar 
i és a dos punts del  ‘play-off’

FUTBOL4Segon empat conse-
cutiu. La UE Sants va deixar es-
capar la victòria al temps afegit dis-
sabte passat contra el l’FC Sant
Cugat (1-1) però continua a només
dos punts del segon, l’Andorra FC,
que marca el play-off d’ascens.

El partit va començar molt
elèctric i Peke va tenir una opor-
tunitat quan només s’havien jugat
pocs segons, però el ritme va de-
caure i cap dels dos equips trepit-
javen l’àrea contrària gaire sovint.

El descans va servir de revulsiu als
dos equips, que no es van mostrar
tan conformistes. Els de Tito Los-
sio van colpejar primer, al minut
70, quan Aleix va desviar un xut de
Faura. Semblava que l’equip tor-
naria a casa amb la victòria, però
al minut 93, Oriol Fernández va
engaltar un xut des de la frontal
per empatar el matx.

Diumenge a un quart d’una l’e-
quip voldrà tornar a sumar de tres
en tres contra el CE Manresa.

El barri va tornar a respondre en
la seva cursa més emblemàtica.
Diumenge passat es va celebrar
la 38a edició del Cros Popular de
Sants, una prova que, com cada
any, portava els atletes pels ca-
rrers més emblemàtics del barri. 

Josep Arnal i Elisabet Martín
van ser els primers a completar
el recorregut, que tenia el seu ori-
gen i el seu final a la rambla del
Brasil, a l’altura del carrer del Ca-
nonge Pibernat. Arnal va aturar
el cronòmetre, després de recó-
rrer els 10 quilòmetres, en 31 mi-
nuts i 28 segons. Albert Nogue-
ras (31 minuts i 36 segons) i Òs-
car Rodríguez (32 minuts i 15 se-
gons) van acompanyar l’atleta
del Ríos Running Les Franque-
ses al podi.

Per la seva banda Martín, del
Fisiologic.com, va travessar la
meta en 39 minuts i 9 segons. La
segona i la tercera posició van ser,

respectivament, per a Vanessa
Sancho i per a Martina Rocco. Les
dues atletes van fer marques que
rondaven els 40 minuts.

La jornada, però, no només
va servir per a la cursa absoluta.
De fet, abans de la prova de 10
quilòmetres es va disputar la
Centpeus, la primera milla per a
nens i nenes que no tinguessin
més de 14 anys. Oriol Rutllán,
Víctor Martínez i Lucas Tol-

chinsky van ser els més ràpids,
mentre que en la categoria fe-
menina els premis van ser per a
Gal·la Font, Clàudia Montbrió i
Clàudia Martínez.

Com és habitual, durant el
Cros també es va celebrar el
Concurs fotogràfic i també es va
reivindicar una bona causa, que
enguany va ser una recollida de
roba esportiva que va coordinar
l’Associació Dones Burkina.

El barri no ha fallat en una nova edició del cros. Foto: CPS

Josep Arnal i Elisabet Martín
guanyen el 38è Cros Popular

Redacció
SANTS

Waterpolo | Victòria i derrota per als sèniors del Mediterrani
Una de freda i una de calenta. La jornada del cap de setmana passat va tancar-se amb un triomf
per al sènior masculí (3-15 a la piscina del CN Molins de Rei) i una derrota igualment contundent

del primer equip femení (3-21 contra el totpoderós CN Sabadell). El conjunt de Marc Comas, desè,
rebrà el CN Barcelona aquest diumenge, mentre que les de Dani García visitaran el Dos Hermanas.
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